
کارگردان فیلم سینمایی »نوروز« ؛

برای »نوروز« احساس خطر می  کنم
گروه فرهنگ و هنر-سهیل موفق با اشاره به اینکه آیین های کهن مثل نوروز در خطر هستند، یکی از نشانه های این خطر 
را عدم حمایت نهادهای فرهنگی از ساخت فیلم هایی چون »نوروز« دانست. سهیل موفق، کارگردان فیلم سینمایی »نوروز« که 
در چهل و دومین جشنواره فیلم فجر در بخش سودای سیمرغ حضور داشت، درباره نگاه استعاری به خطر نابودی نوروز گفت: 
به نظر من نوروز در خطر است چراکه همه ما به نوروز اعتقاد داریم، وقتی نوروز فرا می رسد و وارد سال جدید می شویم آن 
روزها را به نوعی جشن می گیریم ولی در محصولات فرهنگی مان هیچ نشانی از آن وجود ندارد. ما پنج سال برای ساخت این 
فیلم تلاش کردیم و همین که برای ساخت فیلمی درباره یک آیین ایرانی ما آنقدر دچار چالش می شویم که پنج سال ساخت آن 
به طول می انجامد و بعد از گذشت این زمان طولانی می توانیم در بخش خصوصی سرمایه گذار پیدا کنیم به این معناست که هیچ 
توجهی به این آیین ارزشمند وجود ندارد. وقتی نهادهای فرهنگی که وظیفه شان حمایت از این نشانه های فرهنگی ارزشمند 
است، هیچ حمایتی از چنین فیلمی ندارند ما باید خطر را احساس کنیم. »نوروز« همانطور که از نامش مشخص است فیلمی 
درباره یک آیین باستانی مهم به همین نام است و جالب است بدانید که این آیین مربوط به کشور ما نمی شود و دوازده کشور 
به طور رسمی نوروز را که مربوط به تمدن پارس می شود جشن می گیرند و ما باید از فیلم هایی که به آیین هایمان می پردازند، 
حمایت کنیم. متأسفانه میزان تولیدات سینمایی در راستای معرفی و حفظ آیین های ارزشمند باستانی بسیار اندک است یا حتی 
می توان گفت که اصلًا چنین فیلم هایی ساخته نمی شوند و »نوروز« به نوعی می تواند اولین فیلم باشد که صرفاً درباره یک آیین 
باستانی ساخته شده است. ما باید به این نکته توجه داشته باشیم که بسیاری از این نشانه های فرهنگی مثل نوروز محدود به یک 
محدوده جغرافیایی نمی شود و می توانیم نگاهی فراتر داشته باشیم و این فیلم ها را در کشورهای مختلف اکران کنیم و به نظرم 
دیدن این نشانه های فرهنگی برای مردم دیگر نقاط دنیا می تواند بسیار جذاب باشد. وی افزود: بخش خصوصی می تواند با 
ساخت این آثار که شانس دیده شدن در اکران های خارجی را دارند در ریل طبیعی خودش قرار بگیرد و این مسیر را ادامه دهد. 
ما از کسی گلایه نداریم و من به عنوان یک ایرانی و یکی از هشتاد و پنج میلیون نفر وظیفه ای بر گردنم بود که در »نوروز« آن را 
ادا کردم و سعی داشتم این آیین ارزشمند و این فرهنگ اصیل را ترویج دهم. من تا جایی که در توانم بود سعی کردم به نوعی 
در حفظ این فرهنگ و معرفی آن گامی بردارم و امیدوارم دیگر فیلمسازان تشویق شوند و پا در این راه بگذارند. قطعاً با افزایش 
تولیدات در این زمینه شاهد شکوفایی و حفظ آیین های ارزشمند خواهیم بود. موفق با اشاره به اینکه نسل امروز کریسمس 
را بیشتر از نوروز می شناسد، گفت: بچه های ایرانی امروز کریسمس و تمام جزئیات آن و تمام اسطوره ها و شخصیت هایش 
را می شناسند ولی شناختی از نوروز ندارند و هر کسی نوروز را به یک شکل متصور می شود؛ برخی بر این تصور هستند که 
ننه سرما شخصیت بد قصه است و برخی آن را یک شخصیت خوب می دانند و از دیگر نشانه های نوروز هم برداشت های 
مختلفی وجود دارد در حالیکه مثلًا درباره بابانوئل اتفاق نظر وجود دارد و این نشان می دهد که غربی ها بیشتر از ما در معرفی 
فرهنگ و آیین هایشان تلاش کرده اند و در این شرایط ما وظیفه داریم جلوی این کم کاری ها را بگیریم و ساخت »نوروز« برای 
ما نوعی عمل کردن به وظیفه بود. کودک نشانی از نسل امروز است و شاید بتوان چنین نگاه استعاری به فیلم داشت. از طرفی 
در ساخت فیلم های خانوادگی باید مولفه های مختلفی را در نظر داشته باشید تا همه خانواده را با اثر همراه کنید. من فکر می کنم 
یکی از راهکارهایی که می توانم خانواده را با اثرم همراه کنم این است که چنین قهرمان هایی خلق کنم و همیشه یک قهرمان 

کودک یا نوجوان در فیلم هایم وجود دارد که چنین کاراکتری می تواند نقطه وصلی برای ساختن یک فیلم خانوادگی باشد.

فرهنگ و هنر8

نیـما رجبـی

گروه فرهنگ و هنر- محمدرضا 
ورزی یکی از کارگردانانی است که در 
آثــار تلویزیونی موفق بوده و همه کم 
و بیش او را به عنوان یک فیلمساز در 

مدیوم صدا و سیما می شناسند.
ورزی پس از تجربه اندوزی در 
ســریال های تاریخی این بار به سراغ 
سوژه پروین اعتصامی در سینما رفته 
و در فیلم پروین تلاش کرده بخشی از 
زندگی این شاعر بزرگ ایران زمین را 
به تصویر بکشد که تلاشی قابل قبول 

اما ناکافی است.
اگر بخواهیم فیلــم پروین را از 
نگاه شــاعرانه توصیف کنیم شــبیه 
شــعری است که قافیه ندارد و از یک 
شــلختگی در پیوســتگی ابیات رنج 

می برد.
شــخصیت پردازی  در  ورزی 
پروین دســت به دامان اتفاقاتی شده 
که گاه باورپذیر نیست و فضای ایجاد 
شــده در پناه دادن به زن کولی با این 

نگاه که پروین حامی زنان اســت از 
جمله موارد یادشده تلقی می شود.

همچنین نگاه یک سویه و به دور 
از پیچیدگی به شخصیت این شاعره 
موجب شــده او را یک شــخصیت 
کاملا مثبت ببینیم و مخاطب اغلب با 
چهره های یکدســت که گاه به ورطه 
شــعارزدگی می افتند ارتباط برقرار 

نمی کند.
در عین حال فیلم بیشتر معطوف 
به زندگی شــخصی پروین در زمان 
ازدواجش اســت و فیلــم جزئیات 
بیشتری درباره طبع شعرنویسی، تاثیر 
پذیری، نگاه اجتماعی و... به مخاطب 

نمی دهد.
از نکات دیگری کــه از ورزی 
توقع می رفت در این اثر بیشــتر ببیند 
حساسیت حکومت روی شخصیت 
پروین و تقابل این شــاعر و ساختار 

شاهنشاهی است.
در عین حال فیلم یک نکته مهم 
دارد و آن، تشــریح نگاه زن ســتیز و 
جلوگیری از حضور زنان در جامعه در 

عصر رضاشاه است و به عبارتی ورزی 
تلاش می کند پروین را به عنوان بانوی 
پیشرو در مقابله با نگاه سنتی به زن در 

جامعه مردسالار نشان دهد.
تصویرگری علامــه دهخدا در 
اثر با بازی بد حســین پاکدل، الصاق 
بازیگرانــی همچــون محمدرضــا 
شــریفی نیا به دلیــل تهیه کنندگی اثر  

موجب شده پروین به رغم تلاش تیم 
سازنده بیشتر شبیه یک اثر تلویزیونی 
باشد. اثری که البته در طراحی صحنه 
مخاطــب را راضی نگه مــی دارد و 
فضاسازی ایجاد شــده چشم نواز و 
رنگارنگ است و رنگ و بوی ایرانی 

دارد.
البته که انتخاب بازیگر زن برای 

ایفــای نقش پروین و همســرش از 
چهره هایی که شــهره نیستند به فیلم 
کمک کرده و بازی ها در این دو بخش 

قابل قبول است.
فارغ از این نکته ورزی فراموش 
کرده بایــد برای مخاطب ورای آنچه 
در دســترس عموم از زندگی پروین 
اعتصامی است محتوایی ارائه دهد و 

شفاف و مبرهن فیلم پروین از مسئله 
فقدان پژوهش رنج می برد.

در ســاخت آثار پرتره، پژوهش 
امری اساسی اســت و همین فقدان 
پژوهــش موجب شــده ورزی در 
انتخاب برش دقیقی از زندگی پروین 
دچار ســردرگمی شــده و درنهایت 
تــلاش کند به همه ابعــاد زندگی او 
بپــردازد و حاصــل این تلاش، بیش 
از آنچه در جست وجوهای اینترنتی 

بدست مخاطب می رسد نیست.
آنچــه پیــش از ســاخت آثار 
شــخصیت محور لحاظ نمی شــود 
پژوهــش و جســت وجوگری در 
زندگینامه اســت تا جایی که پروین 

هم همانند بســیاری از آثار دیگر 
شــخصیت محــوری که در 

ســینمای یاران ساخته شده 
اثری خنثــی، بدون فراز و 

فرود و نقطه عطف است.
این مهــم تا جایی 

نمایــان می شــود که در 
پایان بنــدی و رســیدن به 

بخش مــرگ این شــاعر، تعجیل و 
شتاب زدگی به وضوح دیده می شود.

در عین حال دســتمایه عشــق 
یک ســویه به پروین الکن مانده و از 
ظرفیت این بخش برای ایجاد درام نیز 

استفاده نمی شود تا پروین در نهایت 
در بهتریــن حالت اثــری قابل قبول 
و نــه ممتاز و قابل اعتنا در ســینمای 
ایران و کارنامه نهادهای 
این  تولیدکننــده 

فیلم باشد.

گروه فرهنگ و هنر- کریستوفر 
نولان با تاکیه بر این که در فیلم هایش 
همــواره بــه کاری که وحشــت و 
عوام فریبــی با جامعه می کند، تاکید 
داشته است، گفت که در فکر ساخت 
یک فیلم ترسناک است به شرطی که 

ایده مناسبی پیدا کند.
کریستوفر نولان در نشستی که 
 )BFI( از سوی موسسه فیلم بریتانیا
در لندن ترتیب داده شده بود، شرکت 
کرد. در این مراسم که شهردار لندن، 
بازیگران فیلم »اوپنهایمر« و شماری 

از چهره هــای مطرح از جمله مایکل 
کین حضور داشــتند، این فیلمساز 
بریتانیایی درباره زندگی حرفه ای اش 

سخن گفت.
نولان در پاســخ به سوال یکی 
از مخاطبــان که آیا به ســاخت یک 
فیلم ترســناک فکــر می کند، گفت: 
»اوپنهایمــر« قطعــاً دارای عناصــر 
ترســناکی اســت، زیرا فکر می کنم 
موضوع آن چنین است. فکر می کنم 
فیلم های ترســناک بســیار جالب 
هســتند، زیرا بســیار بــه ابزارهای 

ســینمایی وابســته اند. در واقع این 
فیلم ها یک واکنش درونی به چیزها 
هســتند و بله دوست دارم یک فیلم 
ترســناک بسازم، اما فکر می کنم یک 
فیلم ترســناک واقعاً خــوب، نیاز به 
یک ایده واقعاً استثنایی دارد و چنین 
چیــزی کم پیدا می شــود. به همین 
دلیل هنوز داستانی پیدا نکردم که به 

سمتش بروم.
وی در ادامــه گفــت: اما فکر 
می کنم ژانر ترســناک یک ژانر بسیار 
جالب از نظر سینمایی و همچنین از 
معدود ژانرهایی است که استودیوها 
زیــاد آنهــا را می ســازند. تیرگی و 
انتــزاع در این فیلم ها زیاد اســت و 
ویژگی هایی دارند که هالیوود عموماً 
در برابر نمایش آنها در فیلم مقاومت 
می کند، اما در این ژانر همه اینها مجاز 

است.
فیلمساز با تکیه بر ژانر، بار دیگر 
به »اوپنهایمر« بازگشت و گفت وسط 
ایــن فیلم، خیلی جدی به ژانر دزدی 
می رویم و ســومین پرده فیلم درامی 
دادگاهی است. وی افزود: دلیلی که 
مــن این ۲ ژانــر را برای آن بخش ها 
انتخاب کردم این بود که این ۲ ژانر، 
ژانرهایی هســتند کــه در ذات خود 
برای مخاطب جذاب هســتند و این 
بخش سرگرم کننده بودن ژانر است.

در ایــن گفت وگو بــه زندگی 
حرفــه ای نــولان پرداخته شــد و 
این فیلمســاز از جنبه های مختلف 
حرفــه اش، به ویــژه روند نوشــتن 
و تدویــن حــرف زد. او همچنین 
به نقــش فیلمبرداری، بــه ویژه در 
فرمت آیمکس و آهنگســازی برای 
کارهایش به آثــار هویت فن هویتما 
و هانــس زیمر اشــاره کــرد. نقش 
بازیگــران در فیلم هــای او نیز مورد 
بحــث قرار گرفت و وی بار دیگر از 
آنچــه هیث لجر با نقش جوکر برای 
»شوالیه تاریکی« به ارمغان آورد، یاد 

کرد.
نولان در پاسخ به مجری برنامه 
و اینکــه فیلم های »بتمن« وی ظهور 
رهبران مخل سیاســت را در سراسر 
جهان پیش بینــی می کردند، گفت: 
همیشــه هدف این بود کــه درباره 
چیزهایی که مــا را تحت تأثیر قرار 
می دهند و چیزهایی که نگرانشــان 
بودیم، صادق باشیم. وقتی به »بتمن 
آغاز می کنــد« ]۲۰۰۵[ نگاه می کنم، 
تأکید زیادی بر تروریسم وجود دارد، 
بدیهی اســت که پس از ۱۱ سپتامبر 
ایــن ضروری بود ولــی چیزی نبود 
که مــا آگاهانه در فیلــم قرار دهیم. 
مطمئناً جوکــر »شــوالیه تاریکی« 
)۲۰۰۸( دربــاره همه چیزی اســت 

که وحشــت و هرج و مرج و ترس 
از شکســتن قوانین با جامعه می کند. 
»شوالیه تاریکی برمی خیزد« به شدت 
درباره فاشیسم و عوام فریبی هشدار 

می دهد.
پیش از این نشســت، نولان و 
همسرش اما رابرتز که تهیه کننده اش 
هم است از آرشیو ملی BFI بازدید 
کرده بودند. وی از این موسســه که 
یکی از بزرگترین آرشیوهای فیلم و 
تلویزیون جهان است قدردانی کرد.

برای احترام بــه انتخاب نولان 
بــرای فیلم در برابــر فیلم دیجیتال، 
تمام کلیپ های نمایش داده شده در 

این برنامه ۳۵ میلی متری بودند.
ریشی سوناک شهردار لندن هم 
که در این رویداد حضور داشــت، به 
شــوخی گفت در حال لابی با باربارا 
بروکولی اســت تا بتوانــد نولان را 
راضی به ســاخت فیلم بعدی »جیمز 

باند« کند.
در این مراسم که کیلین مورفی 
هــم در آن حضور داشــت، نولان 
جایزه فلوشیپ موسسه فیلم بریتانیا 
را دریافت کــرد. این جایزه پیش از 
این به آکیرا کوراساوا، تلما شونمیکر، 
مارتین اسکورسیزی، اورسون ولز، 
باربارا بروکولی، میشل جی ویلسون 

و اسپایک لی اهدا شده بود.

کیشوندان عزیز - مى توانند هر گونه مشاهده عرضه مواد غذایى فاسد یا تاریخ مصرف گذشته                
 در فروشگاهها و مراکز عرضه مواد غذایى  را به این شماره ها اعلام دارند 190 -124 -44423311

روابط عمومى مرکز بهداشت کیش 
   09347690199-

ورزی پس از تجربه اندوزی در سریال های تاریخی این بار به سراغ سوژه پروین اعتصامی در سینما رفته 
و در فیلم پروین تلاش کرده بخشی از زندگی این شاعر بزرگ ایران زمین را به تصویر بکشد.

تصویرگــری علامــه دهخــدا در اثر با بازی بد حســین پاکــدل، الصــاق بازیگرانی 
همچــون محمدرضــا شــریفی نیا بــه دلیــل تهیه کنندگــی اثــر  موجــب شــده 
پرویــن بــه رغــم تلاش تیم ســازنده بیشــتر شــبیه یک اثــر تلویزیونی باشــد.

نگاهی به فیلم »معجزه پروین«؛  
این شعر قافیه ندارد

گروه فرهنگ و هنر- سرپرست 
جلــوه هــای ویــژه بصری ســریال 
»مســتوران« درباره تکنولوژی به کار 
رفته برای خلق ســیمرغ در این سریال 
توضیحاتی ارایه کــرد. محمد برادران 
سرپرســت جلوه های ویــژه بصری 
سریال »مستوران« که در جشنواره چهل 
و دوم فیلــم فجر نیز ســیمرغ بلورین 
بهترین جلوه های ویژه بصری را برای 
فیلــم »احمد« از آن خــود کرد درباره 
تجربه همکاری با این ســریال گفت: 
سریال »مستوران« یک اثر تاریخی است 
و به طور کلی ســریال های تاریخی در 
بخش دکور دیجیتال کار زیادی می برند 
و لازم است تا در این زمینه فرآیندهای 
گوناگونی طی شود. اما آنچه باعث شده 
تا این ســریال در زمینه جلوه های ویژه 
بصری در مقایسه با سریال های تاریخی 
دیگر متفاوت باشد افسانه ای و جادویی 
بودن آن اســت. همین موضوع چالش 
جدی را برای تیم جلوه های ویژه بصری 
به وجود آورد. چالشی که البته از سریال 

»مستوران« یک نیز با ما همراه بود.
عمق دادن به لوکیشــن 
ها با جلــوه های ویژه 

بصری

از طریــق جلوه های ویژه بصری 
به فضاسازی کوچه ها و دروازه ها عمق 
داده و به کار اضافه شــد. در فصل دوم 
سریال »مستوران« نیز از نظر تکنولوژی 
نسبت به فصل اول »مستوران« به روزتر 
شدیم. در زمینه ساخت سیمرغ چالش 
بسیار بزرگی داشتیم. تا جایی که من خبر 
دارم و فکر می کنم تا به امروز برای هیچ 
سریال و حتی فیلم سینمایی پرنده به این 
عظمت با چنین ویژوالی کار نشده است. 
تکنولــوژی در فصل دوم کمک کرد تا 
نماهای بهتری از کار داشته باشیم و فول 
شات شــدیم و کارهای نزدیک تری به 
نمایش درآمد.بــرادران با بیان آنکه از 
طریق کار جلوه هــای ویژه بصری در 
فصل دوم ســریال »مســتوران« تیم با 
چالش های تخصصــی و قوی زیادی 
مواجه شد، عنوان کرد: در برخی پلان ها 
گرگ وجود داشت که باید در فضاسازی 
به درستی و در برخی پلان ها نیز کارهای 

جادویی انجام می شد. تبدیل دوال پا از 
پیــری به جوانی و برعکس و همچنین 
دیگر فضاهــای جادویی مانند تبدیل 
طلا، تبدیل جادوگر شهر »مستوران« به 
کلاغ باعث شد تا تیم ما به چالش کشیده 
شوند. از چالش های دیگرمان هم کمبود 
زمان بود و اینکه معمولاً پروژه های این 
چنینی شرایط تولیدی فشرده ای دارد. 
سرپرست جلوه های ویژه بصری عنوان 
کرد: نسلی که به قول معروف نسل دهه 
۸۰ در کشور محسوب می شود دارای 
هوش بسیار بالایی هستند و به نظر من 
از نسل های قبلی بسیار جلوتر هستند. 
یکی از مهم ترین علت هایی که در حال 
حاضر می بینیم جلوه های ویژه میدانی 
به سرعت در حال رشد است تغییر در 
نگاه نیروی انسانی است. با وجود آنکه 
در ایــران برای تربیت نیروی انســانی 
در بخــش جلوه های ویژه بصری هیچ 
گونه تلاشی نشده و نه در دانشگاه و نه 
صداو سیما هیچ آموزش تخصصی و 
حرفه ای صورت نمی گیرد، با این حال 
نســل جوان به صورت خودجوش و 

دغدغه مند در این حوزه فعالیت دارد.
آموزش جلوه هــای ویژه 

بصری از طریق نرم افزار
وی اضافه کرد: این نســل تنها از 
طریق اینترنت و بــا دانلود نرم افزارها 
و برنامه های آموزشــی خارجی که در 
ایــن فضا وجود دارد، آموخته اســت 
کــه چگونه می تــوان از این طریق 
در بخش جلوه هــای ویژه بصری 
پیــش رفت. آنها تنها با دیدن چند 
فیلم آموزشی که فقط بخشی از 
نرم افــزار را یاد می دهد کار 

را پیش می برند.برادران در پایان گفت: 
چنین اتفاقــی در نهایت باعث خواهد 
شد تا ســرمایه گذاران، تهیه کنندگان، 
کارگردان هــا و فیلمنامه نویس هــا نیز 
جســارت بیشــتری به خرج داده و به 
ویژوال افکت و جلوه های ویژه بصری 
بیشتر اعتماد کرده و در ساخت کارهای 
خــود روی این هنر تخصصی و به روز 
بیشتر حساب باز کنند. بنابراین امیدوار 
هستم ساخت چنین آثاری بیشتر تکرار 
شــود و هر ســال اثرات قوی تری در 
تولیدات خود داشــته باشیم.فصل دوم 
سریال »مســتوران« بر اساس فیلمنامه 
محمد حنیف، توسط سید علی هاشمی 
کارگردانی شــده اســت و داستان آن 
برگرفته از حکایــت های کهن ایرانی 
اســت. این سریال به تهیه کنندگی عطا 
پناهی محصول سازمان هنری رسانه ای 
اوج است که روزهای شنبه تا چهارشنبه 
روی آنتن شــبکه یک ســیما می رود. 
داستان های تاریخی و افسانه ای سریال 
»مســتوران« چه در فصل نخست و چه 
در فصل دوم باعث شــده است تا این 
سریال شاهد دکورهای دیجیتال خاص 
و متفاوتی در مقایســه با ســریال های 
تاریخی دیگر باشد. پرواز سیمرغ بر فراز 
آسمان ها و به تصویر کشیدن آن از نمای 
نزدیک، تبدیل جادوگر شهر مستوران 
از انسان به کلاغ، تبدل دوال پا به انسانی 
زیباروی و …  از جمله کارهایی است 
که در این ســریال توســط جلوه های 
ویژه بصری انجام گرفته شــده است. 
تصاویــری که در عین واقعی نبودن اما 
توسط تکنولوژی های نوین به واقعیت 

نزدیک شده است.

گروه فرهنگ و هنر- فیلم ســینمایی »پدران« 
به کارگردانی ســالم صلواتی، نویسندگی محمدرضا 
گوهری از چهارشــنبه ۲۵ بهمن ماه اکران  شد. پوستر 
این فیلم به تهیه کنندگی شــهرام مسلخی با طرحی از 
محمدرضا بهشتی رونمایی شده است. فیلم سینمایی 
»پدران«، یک درام اجتماعی است و چهارشنبه بیست و 
پنجم بهمن ماه، اکران خود را توسط پخش امیر شروین 
) بهــاران فیلم( و به ســرگروهی پردیس مگامال در 
سینماهای سراسر کشور آغاز کرد. در خلاصه داستان 

این فیلم آمده است: رویارویی دو نسل می تواند حادثه 
بیافرینــد؛ در پدران حادثه ای دو نســل را رو در روی 

یکدیگر قرار می دهد. 
در ایــن فیلم هنرمندانی چــون علیرضا ثانی فر، 
هدایت هاشــمی، گلاره عباســی، مهشــید ناصری، 
کیــوان پرمر، مهدخت مولایی، نوید لایقی، ســارینا 
ترقی، یوســف یزدانــی، مرتضی خانجانی، شــیدا 
 مودب، ســعید پورشعبانی و سعید باغبان ایفای نقش 

کرده اند.

 چگونه جادوگر شهر، کلاغ شد

»پدران« روایتی از رویارویی دو نسل

دوشنبه 30 بهمن 1402، 9 شعبان 1445 ،19 فوریه 2024، شماره 4414

با دریافت جایزه از موسسه فیلم بریتانیا؛

حمایت نولان از ژانر وحشت


